



吴诚 吴燕 于月梅 梅兴国. 多柔比星长效注射微球的体外释放研究[J]. 第二军医大学学报, 2007, 28 (3): 0246-0249

**多柔比星长效注射微球的体外释放研究** [点此下载全文](#)

吴诚 吴燕 于月梅 梅兴国

军事医学科学院毒物药物研究所, 北京100850

**基金项目:**

DOI: 10.3724/SP.J.1008.2007.00246

**摘要:**

目的: 考察多柔比星(Dox)微球的体外释放特性及药物在制备工艺和体外释放过程中的稳定性。方法: 以乳酸-羟乙酸共聚物(PLGA)为载体材料, 用改进的复乳法(W/O/W)制备载Dox长效注射微球; 考察粒径大小、外观、封装率、载药量等理化性质; 用紫外分光光度法检测了体外释放溶液中的药物含量, 考察了微球的体外释药特性及影响因素; 用高效液相色谱法评价了微球制备工艺和体外释放过程对Dox稳定性的影响。结果: 微球球形圆整, 分散性好, 平均粒径为85 $\mu$ m, 封装率为95.1%, 载药量为14.8%。随着PLGA浓度的增加, W/O体积比的减小, 微球释放速度减慢, 突释效应减小。制备工艺对Dox的稳定性无明显影响, 而Dox在体外释放过程中随着释放时间的延长逐渐有降解产生, 10 d后降解峰面积占2.46%。结论: 用复乳法制备载Dox微球, 通过对PLGA浓度和油水体积比的调节, 可以得到不同释放速度的微球。[

**关键词:** [多柔比星](#) [微球体](#) [聚乳酸-羟基乙酸共聚物](#) [复乳法](#) [药物稳定性](#)

**In vitro release behavior of doxorubicin-loaded injectable microspheres** [Download Fulltext](#)

[WU Cheng](#) [WU Yan](#) [YU Yue-mei](#) [MEI Xing-guo](#)

Institute of Pharmacology and Toxicology, Academy of Military Medical Sciences, Beijing 100850, China

**Fund Project:**

**Abstract:**

Objective: To evaluate the in vitro release behavior of doxorubicin(Dox)-loaded microspheres and the stability of Dox during encapsulation process and in vitro release. Methods: Dox-loaded microspheres were prepared by double emulsion (W/O/W) method with poly(lactic-co-glycolic acid) (PLGA) as the carrier material. The physical and chemical characteristics of microspheres, including the mean diameter, morphology, drug entrapment efficiency and loading rate, were evaluated. The in vitro release behavior and its influencing factors were determined by ultraviolet spectrophotometry. Dox stability was evaluated by HPLC method during the encapsulation process and in vitro release. Results: The prepared microspheres had a complete spheric shape and dispersive quality. The mean diameter of the microspheres was 85  $\mu$ m; the drug entrapment efficiency was 95.1%; and the loading rate was 14.8%. Releasing rate of the microspheres slowed down with the increase of PLGA concentration and the decrease of W/O value. The encapsulation process had no obvious effect on the stability of Dox, while Dox degraded during in vitro release as the prolongation of time. On day 10, the peak area of degraded material accounted for 2.46%. Conclusion: Dox can be encapsulated in the microspheres by double emulsion method and different release rates of Dox can be achieved by adjusting PLGA concentration and W/O volume ratio. [

**Keywords:** [doxorubicin](#) [microspheres](#) [poly\(lactide-glycolide acid\)](#) [double emulsion method](#) [drug stability](#)

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第102168位访问者

主办单位: 第二军医大学 出版单位: 《第二军医大学学报》编辑部

单位地址: 上海市翔殷路800号 邮编: 200433 电话: 021-25074340 (25074341, 25074345)-824 传真: 021-25074344 E-mail: [bxue@smmu.edu.cn](mailto:bxue@smmu.edu.cn)

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计